
استعدادیابی سرود ویژه کودکان و نوجوانان 
همزمان با اختتامیه جشنواره سرود فجر

در آس�تانه برگ�زاری اولین جش�نواره مل�ی و بین المللی 
س�رود فج�ر، اس�تعدادیابی س�رود برگ�زار می ش�ود.

در آس��تانه برگزاری اولین جش��نواره ملی و بین المللی سرود 
فجر، استعدادیابی سرود به مدت سه روز در روزهای منتهی به 

اختتامیه جشنواره سرود برگزار می شود. 
همچنین در آستانه برگزاری آیین اختتامیه جشنواره سرود فجر 
به مدت سه روز برنامه اجرای  برخی گروه های سرود منتخب در 

پهنه رودکی برگزار خواهد شد.
گروه های سرود منتخب به مناسبت ایام جشنواره و دهه امامت 
و ولایت به اجرای س��رود و برنامه های جذاب هنری و مسابقه 

می پردازند.
برگزاری این برنامه به مدت سه روز از دیروز دوشنبه ۲۰تیرماه 
از ساعت ۱۸ با حضور برخی گروه های سرود شرکت کننده در 

جشنواره سرود فجر آغاز شده است.
همچنین دیوارنگاره تاریخ س��رود نیز در این م��دت  در پهنه 

رودکی به نمایش درخواهد آمد.
این اقدام از طرف دبیرخانه جش��نواره سرود فجر و با همکاری 
بنیاد فرهنگی رودکی به مدت س��ه روز از ساعت ۱۸ تا مغرب 
در خیابان حافظ، خیابان شهریار، روبه روی تالار وحدت برگزار 

خواهد شد.
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ثمره تفریط و كوتاهي پشیماني 
اس�ت و ثم�ره دور اندیش�ي 

سلامت. 

)محاظرات ج2 ص 313(

شروع و میانه خوب با یک پایان بد در راز بقا
 سعید آقاخانی می توانست سریال راز بقا را قدری منطقی تر به پایان برساند

اگرچه این تجربه برای آقاخانی گامی رو به جلو محسوب می شود

     افشین علیار
س��عید آقاخانی مانند رضا عطاران و مه��ران مدیری در 
کارگردانی سبک و سیاق خودش را دارد و در کارگردانی 
سریال های تلویزیونی خوش درخش��یده است. آقاخانی 
در خنده گرفتن از مخاط��ب تبحر دارد و ای��ن به دور از 
ابتذال های مرس��وم رخ می دهد. بهره گیری مناس��ب از 
کمدی کلام و موقعیت باعث ش��ده آثار آقاخانی ویژگی 
خاص خودش را داشته باش��د. او با همین سبک و سیاق 
اولین س��ریالش را برای شبکه خانگی س��اخته است. در 
برهه ای که بیشتر آثار کمدی در شبکه خانگی نتوانستند 
مخاطب به دس��ت بیاورند یا اسیر کلیش��ه های مبتذل 
مرسوم شدند، راز بقا توانست با موضوعی جذاب مخاطب را 
همراه کند. حسن و نکته مهم در راز بقا این است که برای 
مخاطب ارزش قائل است و حاضر نیست با هر ترفندی او 
را به خنده وادارد. بنابراین راز بقا به دنبال ایجاد موقعیت 
لحظه ای نیست و مشخص است فیلمنامه ای وجود دارد و 
همه چیز طبق آن جلو می رود. بهره گیری از یک موضوع 
فانتزی مانند عدم مرگ رحیم تیمس��ار به موازات ایجاد 
موقعیت های کمدی توانسته لحظات مناسبی را به وجود 
بیارود. کمدی کلامی برای رحیم تیمسار در موقعیت های 
گوناگون خنده به وج��ود می آورد و اضاف��ه کنید با یک 
کمدی بزن و بکوب مواجهیم، اما همه چیز در عین سادگی 
پیش می رود و آقاخانی مراقب است سریال اسیر کلیشه ها 
نشود. کلیشه هایی که عمدتاً در بافت کمدی تأثیر منفی 
می گذارد، اما استفاده درست موقعیت از رحیم تیمسار و 
شرارت هایی که دارد، باعث شده کمدی شکل بگیرد و در 
اوج رئال بودن موقعیت ها با اتفاق های گوناگونی که برای 
رحیم پیش می آید، مواجه باشیم. شکل گیری موقعیت ها 
توانسته تأثیر مناسبی در روند داس��تان داشته باشد. راز 
بقا شکلی از بیوگرافی رحیم است و حالا که او مرده، همه 
درباره زیست او نظری دارند. آقاخانی از رحیم یک قهرمان 
فانتزی س��اخته که این قهرم��ان فانتزی با مت��ر و معیار 
مشخصی طراحی شده اس��ت. مخاطب با او و کارهایش 
سمپات می کند و این باعث ش��ده رحیم تیمسار به یک 
شخصیت کمدی برسد. واکنش و دیالوگ های او با طراحی 
فیلمنامه ش��کل گرفته و حتی موقعیت های��ش با دیگر 
شخصیت های سریال طنازی خاصی برای سریال رقم زده 

که معلوم است آقاخانی برای شکل گیری فیلمنامه در اجرا 
تلاش کرده است. پیچیدگی خاصی در اثر دیده نمی شود 
و هر آنچ��ه در قس��مت ها رخ می دهد، حاص��ل فرآیند 
فیلمنامه اس��ت و نکته مهم ارتباط شخصیت های اصلی 
و فرعی است. از دیگر ش��گردهای آقاخانی ایجاد چفت و 
بست در روابط شخصیت هاست، یعنی در سکانس هایی 
که  نقش های فرعی ه��م حضور دارند ب��از هم مخاطب 
می تواند ب��ه راحتی بخن��دد. این ایجاد ارتب��اط و میزان 
حضور نقش ها در سریال به درستی درآمده است. آقاخانی 
از تعدادی بازیگران س��ریال »نون خ« استفاده کرده که 
این می تواند حسن س��ریال باش��د، ولی حضور آقاخانی 
در این س��ریال لازم نب��ود، چراکه او با توجه به ش��کل و 
شمایل شخصیتش ما را یاد خانزاده »نون خ« می اندازد و 
از سویی دیگر حضور او کارکرد لازم را ندارد. همین طور 
که شاید بهتر بود حضور حسن معجونی پررنگ تر نشان 
داده  می شد. در ش��رایط فعلی معجونی نتوانسته فراتر از 
یک تیپ باشد. حضور جعفر دهقان در نقش خان فادر از 
مهم ترین نکات سریال است. او را در چنین نقش هایی تا 
به حال ندیده بودیم. استفاده از بهرام افشاری هم می تواند 
برگ برنده این سریال باشد، انگار که نقش رحیم را برای 
افشاری نوشته اند. او با قد و قامتش و با چهره و واکنش های 
بدنی اش توانس��ته به خوبی با مخاطب ارتباط بگیرد، اما 
قس��مت پایانی قدری عجولانه فیلمبرداری ش��ده است. 
راز بقا ش��روع و میانه خوبی دارد، ام��ا پایانش نمی تواند 
متقاعد کننده باشد و مشخص نیست که این سریال فصل 
دوم دارد یا نه، اما آقاخانی می توانست قدری منطقی تر این 
سریال را به پایان برساند. اگرچه راز بقا برای آقاخانی گامی 

رو به جلو محسوب می شود. 

تهیه كننده فیلم »هناس« در گفت وگو با »جوان«

جشنواره فیلم شهر می تواند زیست شهری را آسیب شناسی كند
عضو شورای صدور پروانه ساخت سینمایی مطرح كرد

سازمان سینمایی باید برای تقویت فیلمنامه ها برنامه ریزی كند
اگر درصدی از برآورد هزینه تولید یک فیلم را به دستمزد 
نگارش فیلمنامه، آن هم در هیئت ی�ک نگاه مؤلف گونه با 
پشتوانه كار گروهی اختصاص دهیم یا حتی در اقتباس به 
جای كپی ش�لخته، خلاقیت به خرج دهیم و با خرده ذوقی 
پرداخت مضمونی و س�ینمایی داش�ته باش�یم، حتماً در 
میان مدت با آثار سینمایی در خوری روبه رو خواهیم شد.

سیدضیاء هاشمی، تهیه کننده و عضو شورای صدور پروانه ساخت 
سینمایی با بیان این مطلب به این نکته اشاره کرد که سطح نگارش 
فیلمنامه های سینمایی از آثار تلویزیونی هم پایین تر است و برخی 
از آنها قضاوت های یک سویه دارند. هاشمی در این باره به مهر گفت: 
متأسفانه بر اساس فیلمنامه هایی که مطالعه کردم، وضعیت خوبی 
را در حوزه فیلمنامه نویسی چه از حیث انتخاب سوژه و چه پرداخت 
سینمایی ارزیابی نمی کنم. در واقع با فیلمنامه هایی روبه رو هستیم 
که حتی در سطح یک فیلمنامه تلویزیونی هم نیستند، چه برسد به 
سینما. برخی فیلمنامه ها، حاوی تحلیل ها و قضاوت های یک سویه 
از جامعه هستند که متأس��فانه روح حاکم بر آنها آکنده از حس 
پوچی و ناامیدی است. وی ادامه داد: برخی فیلمنامه نویس های 
قدیمی هم با ن��گارش چندین فیلمنامه به ط��ور همزمان عملًا 
آثارشان از قوام کافی برخوردار نبوده و بالطبع منتج به تولید اثر 
کیفی در خوری نیز نمی ش��وند. در م��واردی فیلمنامه نویس ها 
حتی زحمت مطالعه در حوزه ای که نقد آن را کرده اند هم به خود 
نمی دهند. به نظرم این رخوت و خمودگی در نگارش فیلمنامه ها 
از یک س��و متوجه سازمان س��ینمایی و از س��وی دیگر متوجه 
تهیه کنندگان و کارگردانان سینماست. این تهیه کننده سینما بیان 

کرد: باید بپذیریم منشأ اصلی نزول کیفی آثار سینمایی، بی توجهی 
به فیلمنامه است. به طور مثال اگر درصدی از برآورد هزینه تولید 
یک فیلم را به دستمزد نگارش فیلمنامه، آن هم در هیئت یک نگاه 
مؤلف گونه با پشتوانه کارگروهی اختصاص دهیم یا حتی در اقتباس 
به جای کپی ش��لخته، خلاقیت به خرج دهی��م و با خرده ذوقی 
پرداخت مضمونی و سینمایی داشته باشیم، حتماً در میان مدت 
با آثار سینمایی درخوری روبه رو خواهیم شد. وی با اشاره به اینکه 
سازمان سینمایی به عنوان متولی سینما مأموریت ارتقای سطح 
کیفی فیلمنامه ها و به طور اولی فیلم های تولیدی سینمای ایران را 
برعهده دارد، توضیح داد: شایسته است این سازمان با ایجاد آرامش 
و امنیت شغلی در سینما، مداخل آسیب پذیر این حوزه را شناسایی 
و با سیاس��ت های تش��ویقی و حمایتی در یک فرایند راهبردی 
میان مدت و بلندمدت ضمن ایجاد انگیزه و احیای ظرفیت های 
خوب فیلمنامه نویسان فعلی به کشف و معرفی نویسندگان جدید 

با قلم و نگاهی نو ممارست جدی کند.

   محمدصادق عابدینی
س�ینما یک پیوس�ت فرهنگی در زندگی ش�هری اس�ت و 
شهرداری ها باید سینما را در اولویت فعالیت فرهنگی قرار دهند. 
محمدرضا شفاه، تهیه کننده سینما و عضو هیئت انتخاب هشتمین 
جشنواره بین المللی فیلم ش��هر در گفت وگو با »جوان« گفت: 
»جشنواره فیلم شهر، جشنواره ای موضوعی محسوب می شود، 
یعنی در این جش��نواره علاوه بر آنچه در جشنواره های معمول 
مورد توجه قرار می گیرد، مسئله محوری شهر و زندگی شهری را 
نیز در نظر می گیریم. برخی از آثار ارسال شده با موضوع جشنواره 
مرتبط بودند، برخی از آثار را هم می توانستیم به طریقی مرتبط با 
جشنواره بدانیم، یعنی در لایه های اول مرتبط نبودند، ولی به نوعی 
زندگی شهری را  می شد در آنها دید، همچنین کیفیت های بهتری 
داشتند.« شفاه افزود: »این موضوع از سختی های جشنواره های 
موضوعی است که آثاری باید انتخاب ش��وند که مرتبط باشند، 
اگر صددرصد مرتبط نباشند هم حداقل نباید بی ارتباط باشند. 

از طرفی کیفیت خوبی هم داشته باشند. این موضوع مهم ترین 
چیزی بود که در انتخاب آثار مورد توجه ق��رار دادم. به هر حال 
تصمیم گیری در مورد آثار بس��یار س��خت بود و هن��وز هم باید 
بحث هایی درباره برخی آثار با دوستان در هیئت انتخاب داشته 
باشیم.«  تهیه کننده فیلم سینمایی »بیس��ت و یک روز بعد« با 
بیان اینکه جش��نواره های فیلم با موضوع شهر از جشنواره های 
معروف و مهم در جهان هستند، ادامه داد: »در کشورهای مختلف 
جشنواره هایی با عنوان های مختلف و با موضوع زندگی شهری 
برگزار می شود. فکر می کنم برگزاری چنین جشنواره ای لازم و 
ضروری است، اما به شرط آنکه تنها داور آثار نباشد و گامی فراتر 
بگذارد و تشویق کننده آثاری باشد که می خواهند در این حوزه 
ساخته شوند تا موضوعات مربوط به زندگی شهری هرچه بیشتر 
مورد توجه قرار بگیرد.« وی یادآور شد: »سینما یکی از پیوست های 
فرهنگی در زندگی شهری است، اگر شهرداری ها به عنوان متولیان 
شهر بخواهند در فعالیت های فرهنگی خود فهرستی تهیه کنند، 
حتماً سینما در رأس فعالیت های آنها به عنوان ابزار و بازویی مهم، 
مسائل و آموزه های شهروندی را به بهترین شکل به شهروندان 
منتقل می کند و در مورد مس��ائلی که به زندگی شهری مرتبط 
اس��ت، آسیب شناس��ی می کند.« تهیه کننده فیلم س��ینمایی 
»هناس« اضافه کرد: »خوشحالم که جشنواره فیلم شهر پس از دو 
سال شرایط کرونا و محدودیت های آن برگزار می شود. امیدوارم 
جشنواره خوبی در پیش داشته باشیم و دیگر توقفی در برگزاری 
آن صورت نگیرد.« هشتمین جشنواره بین المللی فیلم شهر، هفته 

آینده در تهران  و به میزبانی پردیس ملت برگزار خواهد شد.

در گفت وگوي»جوان« با فرزند سیدضیاءالدین دري كارگردان فقید كشورمان مطرح شد

 راز بی مهری 16 ساله با»من و دبورا«
در لابه لاي سلایق مدیران

محمد گلریز*       یادداشت

    سینما

     نمایش خانگی

 پویش »هدیه اسباب بازی« 
اتفاقی خوب در روزهای سخت 

باخبر شدم پویشی با عنوان »هدیه 
اسباب بازی« راه افتاده است. این 
اتفاق خ��وب از چن��د جهت مرا 
خوش��حال کرد؛ اول اینکه دیدم 
می تواند به بچه های نس��ل امروز 
یادآوری کند بیشتر مهربان باشند، 
هوای بقیه آدم ها را داشته باشند و 
تنها به فکر خودشان نباشند، چون 
شکل زندگی  آنقدر عوض شده که نسل جدید نیاز دارد یاد بگیرد 
که به محیط اطرافش و اوضاع بقیه آدم ها هم توجه داشته باشد و 

بداند همه در کنار هم می توانیم خوشبخت باشیم. 
مورد دیگر این است که در شرایط اقتصادی خوبی نیستیم. این 
روزها، چه اشک هایی که از سر نداری و رنج بر زمین آرزو ریخته 
می شود و چه دل های نازکی که از سر اضطرار و ناراحتی شکسته 
می گردد! همه در این روزها باید برای بهتر ش��دن حال جامعه 
تلاش کنیم. همه و همه باید در مسیر یک تکان فکر و اندیشه و 
به امید یک حرکت خداجویانه و مهرورزانه از سوی نیکوکاران 
باشیم که در موارد زیادی هم نیکان روزگار آن را رقم می زنند و 

ما هم باید همراهی شان کنیم. 
انسان در سایه احسان و بخشش به دیگران، باری هرچند ناچیز 
از روی دوش آنان برمی دارد و دل آنها را شاد و مسرور می سازد 
و ضمن افزودن احساس زندگی در دیگری، احساس زنده بودن 
را در خود بارورتر می س��ازد. یکي از اهداف اسلام این است که 
اختلافات غیرعادلانه اي که در اثر بي عدالتي هاي اجتماعي در 
میان طبقه غني و ضعیف پیدا مي شود از بین برود و سطح زندگي 
کساني که نمي توانند نیازمندي هاي زندگي خود را بدون کمک 
دیگران رفع کنن��د، ارتقا یابد و حداقل لوازم زندگي را داش��ته 
باشند. نباید تصور کرد که پاداش انفاق تنها جنبه اخروي دارد، 
بلکه در همین دنیا نیز به سود انفاق کنندگان است، هم از جنبه 

معنوي و هم از جنبه مادي.
اینکه در اقدامی خداپسندانه، عده ای با فراهم کردن اسباب بازی 
برای کودکان محروم در روز عید غدی��ر حال بهتری به جامعه 
می دهند و دل همه را ش��اد می کنند، اتفاقی اس��ت که باید به 
عواملش دستمریزاد گفت. این حرکت آنقدر زیباست که باید 
گفت عوامل آن در مرکز موس��یقی مأوای دنیا و آخرت را برای 
خود خریده اند و باید دستشان را بوس��ید. بخشش، مهربانی و 
تلاش برای داشتن دنیایی بهتر همه در مرام مولایمان علی )ع( 

است و چه روزی بهتر از غدیر برای این یادآوری نیکو.
همه همراه شویم با این پویش، هم امروز را زیباتر کنیم و هم برای 

بهتر شدن فردایمان قدمی برداریم. 
*خواننده سرودهای انقلابی

    دیده بان

علي رهبري تحریم هنر روسیه را شكست 
علي رهبري در س�الن مارینس�كي س�ن پترزبورگ روس�یه همان سالني كه 
موس�یقیداناني مانند كورس�اكف، چایكفسكي، موسورس�كي، راخمانینوف 
و شوس�تاكوویچ در آن اج�را داش�ته اند، چوب رهب�ري را در دس�ت گرفت. 
علي رهبري به دعوت والري گرگیف به روسیه س��فر کرد تا ارکستر شهر سن پترزبورگ را 
رهبري کند. این اتف��اق در حالي رخ داد که به دلیل جنگ روس��یه و اوکراین، هنرمندان و 
هنر روسیه از سوي اروپا تحریم شده اند. با این حال علي رهبري دعوت گرگیف را پذیرفت 
تا با حضور در این کشور، ارکستر شهر سن پترزبورگ را رهبري کند.  علي رهبري در این باره 
به تسنیم گفت: جمعه ۱7 تیر ۱4۰۱ در سالن مارینسکي شهر سن پترزبورگ روي صحنه 
رفته است. او اجرایش را با ارکستر این شهر موفقیت آمیز توصیف کرد. رهبري همچنین از 
مسئولیت هایي گفت که قرار است در آینده به او در شهر سن پترزبورگ واگذار شود.  به گفته  
علي رهبري، اجراي ارکستر شهر سن پترزبورگ به رهبري این موزیسین ایراني، از یکي از 
شبکه هاي تلویزیوني روسیه پخش شده اس��ت.  براي علي رهبري که موفقیت هاي بزرگ 
جهاني فراواني را ظرف 45 سال گذشته در کارنامه خود داشته است، این دعوت به همکاري نیز 
که از سوي »والري گرگیف« از برجسته ترین رهبران ارکستر جهان صورت گرفت، افتخاري 
دیگر در کارنامه او به شمار مي رود.  علي رهبري تا کنون بیش ۱۲۰ ارکستر را در جهان رهبري 
و ۲5۰ آلبوم در مارکت جهاني عرضه کرده که پنج آلبوم از آن در حوزه موسیقي ایراني است. 

   مصطفي شاه كرمي
فیل�م »م�ن و دبورا« س�اخته مرحوم س�ید 
ضیاء الدین دري، فیلمساز فقید كشورمان 16 
سال پیش قرار بود بعد از حضور در جشنواره 
فیلم فجر و اكران در سینماهاي كشور تبدیل به 
یک سریال مستند داستاني - تحلیلي در نقد 
تروریسم براي پخش از تلویزیون شود؛ اتفاقي 
كه هرگز محقق نشد. پخش بدون اعلام این 
فیلم، پس از پشت سر گذاشتن 16 سال محاق 
توقیف گونه از شبكه 3 س�یما آن هم در یک 
روز وسط هفته و ساعتي كه مخاطب چنداني 
ندارد، بهانه اي ش�د تا »جوان« با س�ید نوید 
دري، فرزند مرحوم ضیاء الدی�ن دري كه كار 
تدوین مجدد و پیگیري هاي سازماني پخش 
آن را بر عهده داشته اس�ت، گف�ت و گو كند.

    
پخش تلویزیوني »من و دبورا« را باید 
به فال نیک بگیریم یا اینكه آن را از سر 
رفع تكلیف براي توجیه این بي مهري 

طولاني بدانیم؟!
اولاً باید تش��کر کنم از دوستاني که باعث و باني 
پخش این اثر بعد از ۱6 سال شدند، هر چند در 
بدترین ساعت آنتن تلویزیوني و بدون هیچ گونه 

تبلیغات یا اعلام خبري صورت گرفت!
طي چند روزي كه از پخش این فیلم 
مي گذرد، اهالي رسانه در عین اظهار 
ش�گفتي از مواجهه مدیران سیما با 
این اثر نسبت به مهجوریت پخش آن 

متعجب بودند!
شاید لازم باشد خدمت ش��ما و دیگر دوستان 
عرض کنم که اولاً این فیلم به پیش��نهاد بنده 
به دلی��ل فرا رس��یدن روز اس��تعمار امریکایي 
)مصادف با 4 جولاي و روز اس��تقلال امریکا( و 
با مساعدت هاي همدلانه آقاي فاطمي معاونت 
سیماي استان هاي سازمان صدا و سیما که بارها 
در مورد زمان و شرایط پخش این فیلم صحبت 
کرده بودیم، پخش ش��د! هر چند فیلم »من و 
دبورا« س��اعت ۱5 و 3۰ دقیقه بعد از ظهر روز 
سه شنبه روي آنتن شبکه 3 س��یما - در قالب 
جشنواره تابستاني فیلم هاي سینمایي- رفت، 
اما واقعیت این اس��ت که فیلم ه��اي مورد نظر 
دوستان در روزهاي پنج شنبه و جمعه که جزو 

ایام پرمخاطب آنتن شبکه است، پخش مي شو د. 
نکته دیگر این اس��ت که تکرار همه فیلم هاي 
جشنواره تابستاني ش��بکه 3 سیما که در طول 
روز پخش مي ش��ود، مجدداً شب ها هم پخش 
مي شود و این در حالي است که براي فیلم »من 
و دبورا« چنین اتفاق��ي نیفتاد و هرگز تکرار آن 
پخش نشد! این براي من خیلي عجیب بود که 
چرا همه آثار با تکرار مجدد روي آنتن رفتند، اما 
این فیلم فقط یک بار وسط هفته و بدون تکرار 

مجدد روي آنتن رفت؟!
فكر مي كنید دلیلش چه باشد؟ 

همین که ای��ن فیلم الان در فض��اي مجازي و 
تلوبیون و آرش��یو س��ایت ها قرار گرفته و براي 
دوستاني که اس��م این فیلم به گوش شان آشنا 
بوده و امکان جس��ت وجو و تماش��اي آن براي 
همگان فراهم شده است، براي ما کافي است! با 
این حال من تشکر مي کنم از کساني که باعث 
شدند این محاق و دیده نش��دن »من و دبورا« 
شکسته شود و این فیلم بالاخره از یک رسانه اي 
پخش شد. ش��اید جالب باش��د با اینکه پخش 
آن بدون هیچ تبلیغي و در وس��ط هفته صورت 
گرفت تا الان در سایت تلوبیون بیش از ۲۰ هزار 
بازدید داشته  است. من از جناب حجت الاسلام 
رستگاران یکي از معاونین سابق شبکه استان 
مرکزي)شبکه آفتاب( که از ۱6 سال پیش جزو 
مدافعان این فیلم بودند، تشکر مي کنم. ایشان 
به عنوان یک روحاني بسیار آگاه و به روز متوجه 
نوع نگاه دلسوزانه سازنده این فیلم)مرحوم سید 
ضیاء الدی��ن دري( بودند و ت��لاش زیادي براي 
اکران آن در س��ینماها کردند. سختي مضاعف 
پخش این اثر وقتي عیان تر مي شود که ایشان 
بعد از ۱6 س��الي که از تولید این فیلم گذشته 

و مدیران زیادي آمده  و رفته ان��د و تقریباً آن را 
فراموش کرده  یا اصطلاحاً در قوطي گذاشته اند! 
تلاش هاي زیادي براي تش��کیل مجدد ش��ورا 
در مورد سرنوشت فیلم کردند. مساعدت افراد 
دیگري مثل آقاي اسداله نیک نژاد، محمدرضا 
شریفي نیا و چندین نفر دیگر که انگیزه لازم را در 
بنده براي پیگیري کارهاي آن ایجاد کردند، در 

پخش آن از شبکه 3 سیما مؤثر بود. 
قطعاً براي مخاطبان جالب است بدانند 
16 س�ال پیش چه اتفاقي ب�راي این 

فیلم افتاد. 
س��ال ۸5 و همزمان با برپایي بیست و پنجمین 
دوره جشنواره بین المللي فیلم فجر بود که نسخه 
سینمایي این اثر به پیشنهاد مسئولان تلویزیون 
ساخته شده بود براي اکران در بخش مسابقه انتخاب 
شد و من هم که در آن س��ال ها دستیار پدرم)در 
بخش تهیه کنندگي( بودم و در حال ارائه نسخه هاي 
کپي آن به جشنواره فجر و کار آنقدر جدي شد که 
حتي بلیت هاي آن هم فروخته شده بود و همه چیز 
حکایت از اکران آن داشت. س��اخت این فیلم در 
دوران مسئولیت مرحوم کردان در افتتاحیه شبکه 
آفتاب توسط ایشان به مرحوم پدرم پیشنهاد شد 
و گفتند شما یک فیلمي بساز که ما بتوانیم با آن 
شبکه هاي استاني را پاي کار فیلم و سریال سازي 
بیاوریم. مرحوم کردان گفته ب��ود ما مي خواهیم 
این کار را با یک کسي شروع کنیم که کارش باعث 
جدي گرفته ش��دن این حرکت بشود که مرحوم 
پدرم فیلمنامه »م��ن و دبورا« را بعد از س��ه ماه با 
محوریت موضوع تروریسم به ایشان ارائه کرد که 
مورد قبول واقع ش��د و قرار بر ای��ن بود که هزینه 
ساخت این فیلم را هم شبکه تازه تأسیس استاني 
آفتاب تقبل کند. همین الان هم سریال شهید باهنر 
و سریال سنجرخان که مرحوم پدرم آن را نوشتند 
یا اثري مثل بانوي سردار در مسیر همین نوع نگاه 
ساخته شدند یا در حال ساخت هستند.  بعد از این 
ماجرا مرحوم کردان به وزارت کشور رفتند و مدیران 
سازمان صدا و سیما هم تغییر کردند و درست زماني 
که ما مشغول انجام کارهاي نهایي فیلم براي اکران 
در جشنواره فجر بودیم، از سازمان دستور دادند که 

فیلم باید از جشنواره فجر خارج شود!
استدلال آنها چه بود؟

آن موقع آقاي ضرغامي و معاون جدید ایشان اعلام 
کردند که ما)صدا و سیما( قرار نبوده فیلم بسازیم 
و به جشنواره ها بدهیم! و باید فیلم را از جشنواره 
در بیاورید. گفتند ما در س��یما قرار اس��ت طرح 
ساخت و تولید 999 تا فیلم و تله فیلم را اجرایي 
کنیم، ضمن اینکه ما اصلاً با جشنواره فجر امسال 
»اوکي« نیستیم! بعد از این ماجرا فیلم از جشنواره 
خارج شد و به داخل یک قوطي رفت که هیچ کس 
نمي دانست در این قوطي چه جوري باز مي شود! 
هر چند قرار بود از روي این فیلم یک نسخه سریال 
مستند داستاني - تحلیلي پنج قسمتي ساخته 
شود که هرگز محقق نشد، اما به هر حال بعد از 
۱6 سال ما توانستیم با یک تدوین تازه و برخي 
کارهاي دیگر مثل اصلاح رنگ  ، کار را مجدداً آماده 
کنیم و تحویل سازمان بدهیم تا آن را به این شکل 

عجیب و غریب از تلویزیون پخش کنند!

 س��يد نويد دري: ب��راي من 
خيلي عجي��ب بود ك��ه چرا 
همه آثار با تكرار مجدد روي 
آنتن رفتند، اما اين فيلم فقط 
يكبار وس��ط هفت��ه و بدون 
تكرار مجدد روي آنتن رفت؟!

    رویداد    موسیقی


